
Případová Studie 

Zmapování pochybného prodeje vodáren z majetku města do rukou cizinců a aktivace občanů 

k NÁPRAVĚ. 

 

1) Příprava sběr a získání informací a jejich zpracování 

2) Šíření informací k lidem a jejich aktivace (Co fungovalo a co ne) 

3) Výsledek Aktivace -  Skupina H2Ostrava  

4) Pomoc nadace Pravda o vodě s referendem, informování zastupitelů a občanů 

5) Cíl zůstává stejný – vrátit správu vody do vodáren v rukou obcí  

6) Závěr  

 

Ad 1) Příprava sběr a získání informací a jejich zpracování 

Vodu potřebujeme všichni, ale pro lidi nevýhodný stav, kdy je prodej vody v rukou koncernů, které 

mají jiné priority než občané, nelze dělat bez dat, protože bez nich nejde pochopit stav. Nejde ani 

nastínit nebo hledat cesty, jak stav napravit. Bez informací nejde aktivizovat lidi, kteří společně 

vytváření legitimní tlak na politiky a nápravu.   

Proto prioritou bylo informace získat a zde jsme v rámci projektu využili zákon o svobodném přístupu 

k informacím a ochotu některých zastupitelů města Frýdek - Místek a následně města Ostravy zkusit 

informace vyhledat a poskytnou k zveřejnění.  

Výsledek:  

Podařilo se zajistit informace o pochybném prodeji akcií SmVaku z majetku města Frýdek – Místek, 

ačkoliv hrozilo, že byly nebo po žádosti budou raději skartovány  a navíc nám občané zaslali i stejné 

informace o prodejích akcií vodárny z majetku města Bohumín a Havířov.  

Informace jsme v časové řadě zpracovali na web stránkách - https://pravdaovode.cz/smvak-vz/ a 

zdarma zveřejnili. 

  

Ad 2) Šíření informací k lidem a jejich aktivace (Co fungovalo a co ne) 

Poskytnutí získaných informací občanům přes FB voda lidem a námi zaslané emaily s informacemi 

aktivizovalo zastupitele města Ostravy, kteří reagovali především na aktuální vývoj kolem vodárny, 

resp. snahu pokoutně pokud možno bez veřejnosti a bez výběrového řízení prodloužit provozní 

smlouvu s koncernem o 10 let.  

Po dohodě jsme se rozhodli aktivizovat občany a zapojit je do přípravy místního referenda, které 

připravuje skupina zastupitelů a občanů pod názvem H20STRAVA a naše nadace se zapojila do 

podpory tohoto jejich záměru.  

Na webu, přes email marketing a FB reklamu jsme informovali zastupitele a občany o vodárnách, o 

dění kolem nich a přípravě referenda.      

Narazili jsme na to, že k informování občanů nefungují místní FB skupiny, nejspíš proto, že je ovládají 

lidé napojení na politiky z radnice a tak jsme využili databázi e-mailových kontaktů a  lidi jsme 

informovali a požádali o podpis archů s referendem především přes e-maily a placenou FB reklamu.     

https://pravdaovode.cz/smvak-vz/


Ad 3) Výsledek aktivace -  skupina H2Ostrava a především občanů   

Skupina zastupitelů města připravila podklady pro oslovení občanů. Začala aktivně pravidelně každý 

měsíc vystupovat na jednáních města k bodům souvisejících s vodou. 

  

Ad 4)  Pomoc nadace Pravda o vodě s referendem, informování zastupitelů a občanů 

Společně se skupinou lidí H2Ostrva jsme je šířili. Z těchto lidí následně vykrystalizovalo 24 

dobrovolníků, kteří aktivně sami organicky šíří informace vodárnách, cenách vody, dotacích a 

současně pomáhají informovat lidi záměru vyhlásit referendu.       

Nadaci se do konce projektu (30.6.2022) podařilo pro myšlenku rozhodovat o vodě a vodárnách se 

znalosti věci referenda o vodě – přes 2800 podpisů.  

Společně se podařilo, zastavit pokoutné prodloužení Smlouvy o provozování infrastruktury 

s koncernem. 

Zajistili jsme stanovisko Evropské komise, že pokud k prodloužení smlouvy s koncernem dojde bez 

veřejné soutěže, tak EU NEPOSKYTNĚ do tohoto systému až miliardové dotace. 4 

 

Ad 5) Cíl – vrátit správu vody do vodáren v rukou obcí   

Odložení prodloužení smlouvy s koncerny, umožňuje po volbách občanům i nadačnímu fondu pravda 

o vodě oslovit nové zastupitele a senátory a spolu s nimi zabránit dalšímu vyvádění zisků  z vod do 

zahraničí a to nejen v jednom velkém městě – př. Ostrava, ale následně také na celé Severní Moravě.   

 

 



Závěr 

Tyto provedení kroky a z ní plynoucí aktivita části zastupitelů a rostoucí počet zapojených a aktivních 

občanů nám umožňuje pokračovat v realizaci projektu – směřujícího k vrácení zájmu občanů do 

správy vody na severu Moravy.  

Věříme, že je to první krok k tomu, abychom prosadili nápravu podobě, jak  se to podařilo občanům  

v Paříži nebo v Berlíně. 

a) Berlín https://pravdaovode.cz/novinky/berlin/  

b) Paříž - https://youtu.be/FCeKmn2mXPw  

 

Děkujeme tímto i Nadaci OSF za podporu našeho snažení  
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